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“Kojenerasyona En Büyük Desteği, Kendi Teknolojisi 

Sağlamaktadır.” 

Türkiye Kojenerasyon ve Temiz Enerji Teknolojileri Derneğinin (TÜRKOTED) kurucusu olan 

ve uzun yıllar TÜRKOTED Yönetim Kurulu Başkanlığı yapan Özkan Ağış, Türkiye’ de 

kojenerasyon kavramının tanıtımında ve gelişiminde tam bir öncü rolü oynadı. Enerji 

sektöründe duayen sayılabilecek olan Ağış; otoprodüktörlüğün ortaya çıkışından, Uluslararası 

Kojenerasyon Konferansı- İstanbul’ un düzenlenmesine, kojenerasyon uygulamalarındaki 

yasal mevzuatlardan Türkiye’nin kojenerasyon uygulamaları için elverişli olmasına kadar pek 

çok konu hakkında görüşlerini sundu. 

 

Ülkemizde, sizin de öncülüğünüzde, 

Kojenerasyon nasıl gelişti? 

Günümüzdeki durumu nedir? 

ojenerasyon teknolojisi ile ilk defa, 

ENKA’da çalıştığım yıllarda, 

Krasnodar askeri konutlarını 

yaparken karşılaştım. Krasnodar şehri 

yakınında kurulacak 2200 daireli askeri 

konutlar için Krasnodar Belediyesi elektrik 

veremeyeceğini bildirince proje hem 

elektriğini hem de ısısını kendi üretecek 

şekilde (satellite city) geliştirilmişti.  

1994 yılında bu projeyi Ankara’da TEDAŞ 

konferans salonunda sundum. Çok olumlu 

tepkiler aldım. O günlerde, elektrikler çok 

sık kesilirdi. Sanayiciler başta olmak üzere 

tüm vatandaşlarımız bu kesintilere karşı 

adeta isyan ediyordu. Özellikle sanayiciler, 

fabrikalarında elektrik kesintilerinin yarattığı 

üretim aksamasından şikayetçi idiler ve 

kendi başlarına çare arayışı içindeydiler. 

1984 yılında 1. ÖZAL Hükümetinin 

çıkartmış olduğu 3096 sayılı kanun ve buna 

dayalı olarak geliştirilen 9799 sayılı 

Kararname’nin, özel sektörün, kendi 

elektriğini üretmesi yetkisini, içinde 
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bulundukları kaostan kurtuluş için bir ‘‘çıkış 

yolu’’ gibi görüyorlardı. Ama nasıl 

yapılacağını bilmiyorlardı. 

TEDAŞ konferansında bana en çok soru 

yöneltenler de bu yatırımcılardı. Hatta, 

YALOVA-ELYAF, AKSA, KALE, 

ŞAHİNLER kendi elektrik ve ısı üretim 

tesislerine başlamışlardı bile. 

“İlk Uluslararası Konferansımızı 

1996 Yılında, ‘İnternational 

Cogeneration Conference at 

İstanbul- ICCI’ Adıyla 

Düzenledik” 

Elektrik arızalarından ve planlı 

kesintilerden artık bıkmış olan 

sanayicilerimiz, bu kesintilerin ve 

fabrikalarında bulabildikleri kalitesiz 

elektriğin, kader olmadığına inandılar ve 

kendi elektriklerini üretmek için, karşılarına 

çıkan yasal ve yapısal tüm imkanları 

zorladılar. 1985’te çıkartılan 9799 Sayılı 

Kanun Hükmünde Kararname bu 

yatırımcıları, ‘‘Otoprodüktör’’ olarak 

tanımlıyordu. Bu kararname, 

Otoprodüktörlere yasal dayanak 

hazırlamıştı. Ancak onlara bu manivelayı 

nasıl kullanacağını anlatmak ve öğretmek 

gerekiyordu. Ben ve arkadaşlarım, bir 

‘‘Konferans Organizasyon Komitesi’’ 

kurmaya karar verdik ve ilk uluslararası 

konferansımızı 1996 yılında, ‘‘Uluslararası 

Kojenerasyon Konferansı- İstanbul’’ 

(İnternational Cogeneration Conference at 

İstanbul- ICCI) adıyla düzenledik. 

Konferansa sadece 100 katılımcı 

bulabilmiştik. Herhalde pek çoğu da 

duymamıştı. Konferanstan sonra, 

Organizasyon Komitesine olan 

başvurular o kadar fazla idi ki bir yıl sonra 

(1997’de) Komite ile, tanıtımın ve 

bilgilendirmenin yeterince 

yapılamayacağını görerek, Kojenerasyon 

Derneği’ni kurmaya karar verdik. 

Konferans Organizasyon Komitesi’ndeki 

dava arkadaşlarım, Derneğin Kurucuları 

oldular. Derneğimizin Otoprodüktörlere 

sağladığı bilgilendirme ve tanıtma ağı ile 

Kojenerasyon tesisleri, başta Marmara 

Bölgesi olmak üzere, mantar gibi bitmeye 

başlamıştı. Öyle ki bir yıl sonra (1998), 

faaliyetlerimizi arz etmek için 9. 

Cumhurbaşkanımız sayın DEMİREL’ e yani 

köşke çıktığımız zaman, kurulmuş olan 

Kojenerasyon Tesisi sayısı 97’ye ve 

toplam kurulu güç 1970 MW’a yükselmişti. 

Bu olağanüstü başarı, sayın 

Cumhurbaşkanımızın takdirlerine mazhar 

olmuş, 2001 yılında da Derneğimize 

Avrupa’nın en büyük ödülünü getirmişti. 

Sonraki yıllarda da büyüme aynı hızla 

devam etti. 2006 yılına geldiğimizde tesis 

sayısı yaklaşık 400’e ve toplam 

Kojenerasyon kapasitesi 8000 MW’a 

ulaşmıştı. 

Ağış; “Otoprodüktörlüğün altın 

devri 2004’e kadar sürdü.” 

Türkiye’nin Kojenerasyon Tesisleri, 

neden bu kadar hızla büyüdü ve 

büyüme neden durdu? 

Otoprodüktörlerin kaliteli (voltajı ve 

frekansı sabit) elektriğe ihtiyacı vardı. 

Komşusunun elektriğinin kesilmediğini 

gören Otoprodüktörler kendi tesisini 

kurdu, tesisler çığ gibi büyüdü. 

Bu denli büyümenin ikinci nedeni ise, 

Otoprodüktörlerin aynı yakıtla hem 

elektriğini hem de fabrikasının ısısını temin 

edebilmesi, yani Kojenerasyon Tesisini 

en yüksek çevrenin verimi ile çalıştırması 

ve fazla elektriğini TEDAŞ’a satabilmesiydi. 

Otoprodüktörlüğün altın devri 2004’e 

kadar sürdü. BOO ve BOT santralleri 

devreye girdikten sonra elektrik arzı arttı. 

TEDAŞ, Otoprodüktörlerin fazla elektriğini 

almamaya başladı. Ayrıca geçen 10 yıl 

içinde doğal gaz fiyatları da %250 artmıştı. 

Bu nedenlerle, 2004’ten sonra, yeni 

Kojenerasyon Tesisi yapımı azaldı ve 
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2011 yılında yenilenen 4628 sayılı Elektrik 

Piyasası Kanunu’nun Otoprodüktörlüğü 

kaldırmasıyla da ‘‘Otoprodüktörlük 

Devri’’ kapanmış oldu

 

ÜRKOTED Onursal Başkanı Özkan Ağış, kojenerasyonun Türkiye’deki 
gelişiminden bahsederken günümüzde enerji sektörüne dair saptamalarda 
bulundu. Türkiye’nin coğrafi konumu nedeniyle kojenerasyon ve 

trijenerasyon uygulamaları için çok uygun olduğunu belirten Ağış, “Hem 
elektriğini hem de ısıtma ve soğutma enerjilerini temin edecek ESCO Modelinin 
hızla gelişeceğine inanıyorum.” dedi.  

Dünya genelinde Türkiye’yi 

Kojenerasyon Uygulamalarında 

gelişmişlik açısından nerede 

görüyorsunuz?  Potansiyel ve 

gelişmeyi hangi alanlarda 

görüyorsunuz? 

İlk kojenerasyon uygulamasından beri, 

Otoprodüktörler veya bugünün 

Kojenerasyon yatırımcıları, dünyanın en 

verimli ve teknoloji yönünden en yeni ve 

modern tesislerini kurmuşlardır. Bugün de 

aynı titizlik ve seçicilik, yapılmakta olan 

kojenerasyon ve trijenerasyon tesisleri de 

aynen devam etmektedir. 

Türkiye’de geçen 20 yıl içinde kurulmuş 

olan 400 kojenerasyon bazlı tesiste, 

dünyanın en gelişmiş gaz motorları 

(engine) ve gaz türbini modellerini 

görebilirsiniz. 

Türkiye’nin coğrafi konumu ve kıyılarda 

Akdeniz ikliminin, içerlerde kara ikliminin 

hâkim olması, ülkemize gelen turistlerin, 

100 km’lik bir mesafe içinde dört mevsimi 

aynı anda yaşaması güzelliğini 

bahsetmektedir. Yani Türkiye, 

kojenerasyon ve trijenerasyon 

uygulamaları için çok uygun bir ülkedir. Bu 

nedenle, oteller ve tatil köylerinde bu 

uygulamalar çok hızla gelişmektedir. Aynı 

şekilde, AVM’ ler, üniversite kampüsleri, 
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havaalanları ve hastanelerde kojenerasyon 

için çok parlak bir gelecek vadetmektedir. 

Özellikle hem 

Kojen-Trijen 

Tesisini kuran 

hem de işleterek, 

hastanelerin, 

AVM’lerin, 

Organize Sanayi 

bölgelerinin hem 

elektriğini hem de 

ısıtma ve soğutma 

enerjilerini temin 

edecek ESCO 

Modelinin hızla 

gelişeceğine 

inanıyorum.  

“EUAŞ ve 

TETAŞ’ın 

piyasa 

üzerindeki 

hakimiyeti, 

piyasasının liberalleşmesi 

konusunda en önemli 

engeldir.” 

Ekonomi politikalarının ülkemiz 

Enerji sektörüne ve enerji geleceğine 

yansımalarını nasıl 

değerlendiriyorsunuz? 

Allah Türkiye’yi yaratırken, yer altı enerji 

kaynaklarında hasis, yer üstü enerji 

kaynaklarında bonkör davranmıştır. 

Senelerdir ‘‘Enerji kaynaklarımız az, 

kendimize yeterli değil.’’ diye sızlandık 

durduk. Sonra aklımızı kullanarak yer üstü 

zenginliğimizi gördük. Akarsularımızı, 

ekonomik sınırlarını zorlayarak kullanmaya 

başladık. Coğrafyamızın arz ettiği rüzgâr ve 

güneş enerjilerini elektrik ve ısı enerjileri 

üretiminde kullanmaya başladık. Yerli linyit 

ve kömür kaynaklarımızdan elektrik 

üretimini teşvik ettik. Üretimde enerji 

verimliliğinin arttırılması projelerine de 

teşvikler verilebilirse hem cari açığı 

azaltmış hem de yüksek 

teknolojiden uzak kalmamış 

oluruz. 

2001 yılında çıkartılmış olan 

4628 ve 4664 sayılı Elektrik 

Piyasası kanunlarının 

uygulamalarında, geçen 15 

yıl içinde, hiç de 

küçümseyemeyeceğimiz 

gelişmeler olmuştur. Bu 

kanunların uygulanması ile, 

elektrik ihtiyacımızın %78 ‘i 

özel sektör tarafından 

karşılanabilir duruma 

gelmiştir. Serbest elektrik 

piyasası işler hale 

getirilmiştir. Ancak, kamu 

elektrik kuruluşları EUAŞ ve 

TETAŞ’ın piyasa üzerindeki 

hakimiyeti, elektrik 

piyasasının liberalleşmesi 

konusunda en önemli 

engeldir. Bu engelin kaldırılması lazımdır. 

Her ay EPDK’ ın tayin ettiği ve TİTAŞ’ın ilan 

ettiği toptan satış fiyatı mekanizması ile 

elektrik piyasasında tam rekabetin 

oluşturulması mümkün değildir. Doğal 

gazda durum, hiçte iç açıcı değildir. Doğal 

gaz piyasası oluşumu, bugüne kadar 

mümkün olamamıştır. 81 ilimizin tamamına 

ve ilçelerine doğal gaz verilebilmiş olsa da 

doğal gaz piyasasında Botaş’ın hakimiyeti 

devam etmektedir. 

Yeni Teknolojik gelişmeler ve 

özellikle yenilenebilir enerji 

alanındaki gelişmeler Türkiye’de 

Kojenerasyon uygulamaları alanında 

ne gibi fırsatlar yaratıyor? 

Yenilenebilir kaynaklı enerji üretimi Allah’ın 

lütfuna, kojenerasyon bağlı elektrik üretimi 

yatırımcının aklına bağlıdır. Bunlar birbirinin 

alternatif değil, tamamlayıcısıdır. 

Almanya’da Elektrik işletmeleri, yaklaşık 
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80.000 MW’ı bulan yenilenebilir kaynaklı 

kurulu güç, sürekli ve güvenli arz 

sağlayamadığı için 30.000 MW’lık ilave gaz 

motoru veya kojenerasyon tesisi kurmak 

zorunda kaldılar. Rüzgâr esmese de güneş 

çıkmasa da sanayici üretimine, insanlarda 

hayatına devam edecektir. 

Geliştirilen akıllı şebekelerin (smart grid) 

günün her saatinde, rüzgârın ne kadar 

estiğine, güneşin ne kadar parladığına ve 

elektrik piyasasına bakarak, sistemi 

besleyen elektrik kaynaklarının sisteme 

katkılarını en ekonomik bir şekilde 

paylaştırmaktadır. 

“Türkiye’de %94 verimli 

kojenerasyon sistemi 

örneklerini görüyoruz.” 

Ülkemizdeki Kojenerasyon- 

Trijenerasyon uygulamalarında yasal 

altyapı ve mevzuat hakkında ne 

düşünüyorsunuz? Teşvik 

konusunda ne yapılabilir? 

Kojenerasyon ve Trijenerasyon dünyanın 

en gelişmiş ve en yüksek verimli enerji 

üretim sistemidir. Bugün dünyanın en 

yüksek verimli kombine çevrim santralları, 

çevrim veriminde, %62’yi geçemezken, 

Türkiye’de %94 verimli kojenerasyon 

sistemi örneklerini görüyoruz. 

Yani kojenerasyona en büyük desteği, 

kendi teknolojisi sağlamaktadır. Bununla 

beraber kojenerasyon sistemleri bazı 

sahalarda, ülkemizde yeterince 

gelişememiştir. 50KW’tan küçük mikro 

kojenerasyon tesislerinde, resmi destek 

olmadığı için, İngiltere’de, Almanya’da ve 

Hollanda’daki gibi gelişememiştir. Ülkemiz, 

mikro kojenerasyon avantajından 

yararlanmak istiyorsa ya kapasite desteği 

sağlanmalı ya da fazla elektrik, teşvikli 

fiyatla satın alınmalıdır. Ayrıca 

kojenerasyon tesislerine, yatırım indirimi, 

KDV muafiyeti gibi teşvikler getirilmelidir. 

“Amaç bu olmalı; ‘Verimin 

kadar kazan’ yani KAZANDIR- 

KAZAN.” 

Enerji Üretiminin en verimli şekli 

olan Kojenerasyon Sistemlerinin 

ülkemizde yaygınlaşması için çok 

emek vermiş biri olarak bu konuda 

eklemek istediğiniz bir şey var mı? 

Ülkemiz ihtiyacını karşılamada yeterli 

olmayan yer altı enerji kaynaklarımızın 

büyük bir titizlikle tasarruf edilmesi lazım. 

Tüketimdeki savurganlığı gidermek için 

Enerji Verimliliği Kanunu çıkartıldı ve 

2020 yılına kadar geçerli Enerji Strateji 

Belgesi yayınlandı. Bunlar; ulusal tasarruf 

için çok önemli gelişmelerdir. Ama yetmez. 

Enerji Üretiminde enerji tasarrufunu da en 

az o kadar önem vermek lazım. Elimizin 

içinde, dünyanın en verimli enerji üretim 

tesisleri var. Bunları, verimleri ölçüsünde 

teşvik edecek bir ‘‘verim teşvik sistemi’’ – 

VTS getirilmeli ve titizlikle izlenmelidir.  

Memnuniyetle görüyoruz ki, enerji 

politikalarımıza yön ve şekil veren genç 

nesil konunun önemini kavramıştır. Güzel 

adımların da atılmasını bekliyoruz. Amaç 

bu olmalı; ‘‘Verimin kadar kazan’’. Yani 

KAZANDIR- KAZAN. 

 

 


